

[Text]

John Diefenbaker was always opposed to this kind of arrangement.

The Chairman: I am going to interrupt this now.

Mr. Crosby: Do you know what John Diefenbaker said about continental energy in 1979?

The Chairman: I have a point of order from Mr. Ravis.

Mr. Ravis: Mr. Chairman, I want to thank Mr. Orchard for his presentation. I notice that my name has appeared on a page and a half with regard to trying to get hold of the documents. I want to have this on the record: I have had literally hundreds and hundreds of those copies sent to my office. Members of his committee came out to my meetings; they left their names with me. I have sent every one of them a copy. I do not quite understand why it has taken up such a large portion of his presentation. But that is his prerogative.

The Chairman: Thank you very much, Mr. Ravis, and we thank you very much, Mr. Orchard, for being with us.

Our next group is the resource industry group, if they would be good enough to join us, please. We have Mr. John Nightingale, president of Key Lake Mining Corporation; Mr. Dave Kelland, president of International Minerals and Chemicals Corporation (Canada) Limited; Mr. Bill Gaynor, vice-president and general manager of Weyerhaeuser Canada Limited; and Mr. Michael Stone, vice-president of North Canadian Oils Limited.

• 1450

Mr. John Nightingale (President, Key Lake Mining Corporation): Saskatchewan is a resource-rich province. Although we have a population of only one million people, we are the fourth largest mineral-producing province in Canada. If oil and gas are included, I believe we are the second largest.

The resource sector represented at this session is the second largest economic sector in Saskatchewan, next to agriculture. Wood products, potash, and uranium have recently faced trade barriers that restrict sale of products to the U.S. The manufacturers of these products have invested billions of dollars in Saskatchewan. They employ tens of thousands of people and are capable of selling economically into the U.S., where our traditional market is.

Saskatchewan's location, 1,500 miles from oceans, poses a transportation disadvantage compared to selling to a closer U.S. market. This physical location of a ready market is important to bulk commodities.

[Translation]

tout ce qu'il faut pour parler des Conservateurs. John Diefenbaker a toujours été opposé à ce genre d'Accord.

Le président: Je vais vous interrompre un instant.

M. Crosby: Savez-vous ce que John Diefenbaker a dit du problème de l'énergie sur le continent nord-américain en 1979?

Le président: M. Ravis invoque le Règlement.

M. Ravis: Monsieur le président, j'aimerais remercier M. Orchard pour son exposé. Je remarque que mon nom apparaît à plusieurs reprises tout au long d'une page et demie de cet exposé, faisant allusion à mes efforts pour obtenir les documents. J'aimerais que le détail suivant figure au compte rendu de cette séance. J'ai effectivement reçu des centaines et des centaines de ces documents à mon bureau. Les membres de ce Comité sont venus à mes réunions, ils m'ont laissé leurs noms et je leur ai envoyé à chacun un exemplaire des documents. Je ne vois pas exactement pourquoi cela a pris tant de place dans l'exposé, mais je suppose que c'est à l'auteur d'en décider.

Le président: Merci beaucoup, monsieur Ravis. Merci, monsieur Orchard, d'être venu témoigner.

Nous recevons maintenant des représentants du secteur des matières premières, s'ils veulent bien s'avancer jusqu'à la table. Nous recevons M. John Nightingale, président de la Key Lake Mining Corporation; M. Dave Kelland, président de la International Minerals and Chemicals Corporation (Canada) Limited; M. Bill Gaynor, vice-président et directeur général de Weyerhaeuser Canada Limited; et M. Michael Stone, vice-président de North Canadian Oils Limited.

M. John Nightingale (président, Key Lake Mining Corporation): La Saskatchewan est une province riche en matières premières. Avec une population de un million d'habitants seulement, la Saskatchewan est au Canada la quatrième province minière. Si l'on ajoute à cela la production de gaz et de pétrole, je pense que nous nous situons au deuxième rang.

Le secteur des matières premières que nous représentons ici aujourd'hui est le deuxième secteur, par son importance, de l'économie de la Saskatchewan, après l'agriculture. Comme vous le savez, nous avons été récemment en butte aux mesures prises par les Américains pour limiter nos exportations de produits du bois, de potasse et d'uranium. Les industriels de ces secteurs ont investi des milliards de dollars en Saskatchewan, ils donnent du travail à des dizaines de milliers de personnes et sont tout à fait capables de vendre de façon rentable aux États-Unis, où traditionnellement se trouvent nos débouchés.

Du fait de son éloignement des océans, la Saskatchewan est désavantagée sur le plan du transport, alors que par ailleurs, le marché américain est à nos portes. Cette proximité d'un marché prêt à absorber nos